
DIRECTORUL ŞI TRUPA 
- în acest număr, Teatrul Odeon 

TUDOR MĂRĂSCU: 
.. Ac:um. c:ă mi-am dat 
demisia. mă simt foarte 
uşurat .. 

- Ce a i n s e m n a t  p e ntru d u m n e a v o astră 
intervalul d e  timp i n  care ati fost directorul 
Teatrului Odeon? 

- A fost o perioadă foarte grea pentru mine, căci. în afara 
acestei funcţii ,  o deţineam şi pe aceea de director a l  
Departamentului Film-Teatru d i n  TVR. Sigur c ă  a fost o 
situaţie mai specială, dar am reuşit să fac şi una şi cealaltă, 
nu vă spun cu câte sacrificii. 

Am acceptat să vin la Odeon pentru că lucram de 20 de 
ani în acest teatru, deci el reprezenta şi reprezintă un capitol 
important al existenţei mele. Marile dificultăţi pe care le-am 
avut s-au raportat în primul rând la problemele 
administrative; neexistând aici un . .  staff" competent în 
domeniu, a trebuit să mă ocup în cea mai mare măsură de 
toate fleacurile: detergenţi, săpun, mături ş.a.m.d. Evident că 
am avut grijă, concomitent, de alcătuirea şi urmărirea unui 
repertoriu care, şi el. a avut mult de suferit de pe urma 
lipsurilor .. gospodăreşt i " .  O dovadă este amânarea 
premierei cu Opera de trei parale de Brecht, pusă în 
scenă de Beatrice Bleonţ. Acum, că mi-am dat demisia, mă 
simt foarte uşurat. N-aş sfătui pe nimeni să accepte să fie 
director de teatru. 

Fiind vorba despre un colectiv pe care-I cunoşteam de 
foarte multă vreme şi pe care l-am împrospăta! cu tineri 
talentaţi din A . T . F . ,  m-am !ilrăduit ca, în măsura 
posibilităţilor, să fac în aşa fel încât să joace toţi. Dar se ştie 
că niciodată o trupă de actori nu va fi pe deplin mulţumită. 
Oricum, unul dintre lucrurile pentru care chiar mă bucur este 
acela. că am reuşit să destind atmosfera extrem de 
tensionată pe care am găsit-o când am venit, făcând ca toată 
lumea să se împace şi să se înţeleagă. 

- Care c r e d e t i  că e · c a l i t a t e a  forte a u n u i  
director? 

- Titlul de director a fost înlocuit deja cu cel de manager. 
E de dorit ca un conducător să aibă şi calităţi de bun 
organizator. Eu m-am hazardat să primesc această funcţie 
întrucât aveam destulă experienţă la Televiziune� unde 
producem treizeci-patruzeci de premiere pe an, nu cinci sau 
şase, câte au fost la Odeon. În acest timp am avut mereu 
speranţa că va veni altcineva, pentru că de la un moment 
dat obosisem îngrozitor, fiind în plus şi profesor la Catedra 
de Regie Teatru a A.T.F. Puţin cam prea mult pentru mine, în 
răstimp de doi ani: am fost profesor la două facultăţi şi 
director la două instituţii. Am mai realizat şi şase montări şi 
un important documentar filmat în Elveţia, Franţa, Belgia, 
Brazilia şi America. Aşadar, din punctul meu de vedere, cea 
mai importantă calitate a fost aceea că am rezistat şi  am 
reuşit ca, în cele două stagiuni, să scot douăsprezece 
premiere. Sigur, ele au fost inegale ca valoare (nu toate 
spectacolele pot fi evenimente), dar. dintre acestea, Carlo 
contra Carlo a obţinut mai multe premii, iar pentru Lulu 
regizorul a fost 'nominalizat la Gala UNITER. Părerea mea 
este că un director. pentru a putea să contureze un program, 
are nevoie cam de patru ani.  După doi ani de testare a 

echipei, a regizorilor, a posibilităţilor teatrului, ar urma 
marile evenimente. Mi-e uşor să spun asta ... nu i-am parcurs 
decât pe primii doi! 

Acum, că nu mai sunt director, sper pentru acest teatru ca 
persoana care va veni în locul meu, fie ea Alexandru Dabija 
sau altcineva*, să nu retensioneze colectivul şi să profite de 
infuzia de tineri care a fost deja făcută. M-ar întrista să aflu 
că le-au fost anulate contractele; ei şi-au pus mari nădejdi în 
acest teatru şi selecţia la concurs a fost făcută, realmente, 
dintre cei mai buni. 

- Ce relatie ati avut cu angajatii? 
- Era foarte greu ca eu, venind director într-un teatru în 

care lucram de 20 de ani, să-i consider subordonaţi pe foştii 
mei colegi. Nu am avut nici o clipă raporturi de acest tip. 
Poate tocmai de aceea atmosfera neplăcută s-a risipit. Am 
avut doar legături colegiale şi am încercat să fac cât am 
putut de mult şi de bine pentru toţi. 

ANCHETA 

TEATRUL AZI 

- Care v · a  fost cea m a i  mare nemultumire? 
- Faptul că a existat tot timpul un mare pericol cu care 

am avut de luptat: acela de a nu-mi mai putea face meseria 
de regizor. În acest context, mi-am propus atât de multe (şi 
chiar le-am dus la bun sfârşit) pentru a-mi dovedi că se 
poate şi că nu am devenit un simplu administrator. Pentru 
viitor am o mulţime de planuri: Omul care aduce ploaia 
de Richard Nash la Teatrul .. Nottara" şi Totul in grădină 
de Albee la .. Bulandra", sper să mă .. strecor" la Odeon cu 
A treia caravelă a lui Naghiu. Şi mai am un gând 
trebuie să văd în ce teatru găsesc distribuţia cea mai bună -. 
cu o piesă mai puţin cunoscută a lui Cocteau, Bachus. Am 
fost anunţat de Dan Piţa că la anul voi intra în producţie cu 
un film (nu ştiu exact dacă la .. Solaris" sau la Casa de Filme 
condusă de Sergiu Nicolaescu). E preferabil ca. în loc de 
mături ori detergenţi. să mă ocup numai de profesia mea. 

DORIN A LAZĂR:  .. Odeon,  
al  Studioului un a p endice 

Casandra .. 
- Cum credeti că trebuie să se manifeste relatia 

dintre un director şi trupa pe care o .,păstoreşte"? 
- Cred că ar trebui să te înhami la cârmuirea unui teatru 

doar dacă ai ceva din puterea de sacrificiu ce se cere în mod 
virtual unui doctor sau unui preot, dacă ai în tine 
disponibilitatea de a te pune în slujba altor oameni. A fi  
director înseamnă, de fapt, a te pune la dispoziţia fiecărui 
angajat în parte. Dacă o faci numai din orgoliu ori numai 
pentru a sta într-un fotoliu şi a pune stampile, e mai bine să 
renunţi. Dacă nu eşti mânat de dorinţa de a înfăptui ceva 
pentru semeni, nu cred că poţi reuşi mare lucru! Sunt sigură 
că un director ar trebui să se ocupe în mod special de 
lansarea actorilor şi de susţinerea lor pe afiş. În ultima 
vreme se tot montează spectacole de echipă. Este foarte bine, 

• Între timp. lucrurile s-au clarificat. Director este Alexandru 
Dabija. 
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dar trebuie avut în vedere şi faptul că o producţie teatrală se 

vinde bine pentru ceva anume: fie pentru vedete, fie pentru 
regizorul celebru (ca în cazul lui Silviu Purcărete sau al 
Cătălinei Buzoianu). 

Eu cred într-o publicitate aproape ,.deşănţată" făcută 
unor spectacole sau unor actori. Ca să vă dau un exemplu: 
repet acum, la Comedie, în Flecărelile muierilor de 
Carlo Goldoni, în regia lui Adrian Lupu. şi am descoperit 
acolo două fete care merită multă atenţie: Mihaela Teleoacă 
şi Raluca Petra. Ele trebuie lansate şi susţinute temeinic. 
Revenind la Odeon şi la relaţia directorului cu trupa. trebuie 
să subliniez faptul că Tudor Mărăscu este un om al teatrului, 
care cunoaşte exact configuraţia trupei, posibilităţile sale. A 
adus. foarte mulţi tineri, ceea ce este foarte bine. Dar, din 
păcate, am rămas fără actori vărstnici! De asemenea, trebuie 
spus că s-a făcut din Odeon un apendice al Studioului 
Casandra. E minunat că şi-a sprijinit studenţii. ca profesor, 
dar şi ca director avea datoria să-Şi ajute actorii. Având 
artişti ca Adriana Trandafir, Radu Panamarenco, Irina 
Mazanitis, Geo Costiniu, Şerban Ionescu, Virgil Andriescu, 
Sebastian Papaiani, nu ai dreptul să-i ocoleşti, să-i laşi fără 
un rol ani de zile. Or un actor este anulat din punct de vedere 
profesional dacă pierde contactul cu scena. Intervine acea 
inefabilă spaimă care ne uzează până la anihilare. 

Este minunat că aceste tinere aspirante la arta regiei 
montează în Bucureşti, dar să nu uităm că marile nume ale 
regiei româneşti - David Esrig, Cătălina Buzoianu, Andrei 
Şerban, Radu Penciulescu - şi-au început cariera în 
provincie. Nu cred că trebuie să axezi întreaga activitate a 
teatrului pe producţii studenţeşti. Poate că este o obsesie 
proletară dorinţa de a distribui întreaga trupă, dar, cel puţin 
cât timp fiinţăm in acest sistem, datoria noastră rămâne să 
dăm de lucru fiecăruia, mai ales că actorii fac parte dintre 
aceia care chiar doresc să trudească. 

- in ce măsură .. vechii stâlpi .. ai teatralai au 
luat parte la elaborarea proiectelor culturale? 

- Nu există un consiliu artistic şi, vă spun drept, chiar 
dacă ar fi existat. el ar fi avut cel mult un rol consultativ. Eu 
am făcut parte de multe ori din tot felul de comisii de 
concurs, iar la sfârşit am constatat că totul era o minunată 
mascaradă. 

- Ce iDse-.aă pentru dumneavoastră această 
tăcere care s-a aşternut ia ultima vreme asupra 
Teatrului Odeon? 

- Multă tristeţe, pentru că ceea ce aş fi fost în stare să joc 
acum patru ani, să zicem, nu se mai poate acum.. 

- intrevedeti. pentru Odeon. o posibilă 
schimbare? 

- Da, cu o singură condiţie: interesul pentru acest teatru 
să fie stârni! de un gând creator şi nu de ambiţii politice, de 
fricţiuni sterile. Tare ar fi bine ca aceia care răspund de 
destinele teatrului, în general, să fie animaji de o dorinţă de 
progres!... 

- Care ar fi. pentru dumneavoastră. chipul 
directorului ideal? 

- Nu pot să vă răspund, pentru că tocmai am făcut o 
nebunie donchişotescă: m-am înscris la concursul ce va avea 
loc pentru ocuparea postului de director artistic-adjunct. 
Sunt conştientă că un conducător de trupă nu poate mulţumi 
pe toată lumea. Socotesc, însă, că la noi este mai rău chiar 
decât în armată: unui soldat, dacă îi moare o rudă sau un 
prieten, i se dă permisie pentru înmormântare; la teatru 
trebuie întâi să joci întregul spectacol şi abia pe urmă ai 
dreptul să jeleşti. în acest context, poate că e ne<;esar ca 
acela care ne păstoreşte destinele să fie aproape un zbir. 

RODICA MARDACHE: 
•• Trădare pentru 
supravietuire•• 

- Ce înseamnă pentru dumneavoastră. după 
atăjia ani de carieră. - director de teatru? 

- Cred că reprezintă, în primul rând, un animator. El este 
cel care face jocurile, ca la cazinou. Fără el nu se poate. Fără 
un director zdravăn, în vremurile astea ciudate, un teatru se 

autodizolvă. 
Îmi amintesc de un foarte bun director, înainte de '90: 

Dinu Săraru. Conducătorul unei instituţii teatrale nu e cel 
care te mângâie îngăduitor pe creştet sau care te întreabă 
dacă te doare burta. El poate fi un om mai puţin plăcut. sau 

chiar dezagreabil, dar iubirea pentru această artă, respectul 
pentru scenă şi calităţile lui manageriale îl pot impune şi 
face să fie respectat. De pildă. Săraru îşi prezenta marii 
actori pe care îi avea atunci în teatru - Ştefan Iordache, 
Valeria Seciu, Leopoldina Bălănuţă şi alţii - în fiecare seară, 
ca şi  când atunci debutau. El a impus şi a întreţinut 
disciplina scenei. care era sfântă pentru toţi, de la maşinist 
până la artistul de primă mână şi la director. Cred în astfel 
de profesionişti. Nu contează cum sunt e i  în viaţa 
particulară. 

Un director trebuie să simtă şi pulsul vremurilor. Acum. 
spre exemplu, e un moment în care publicul îşi doreşte să se 

vadă în ceea ce se întâmplă pe scenă. Responsabilitatea 
teatrului faţă de cei din sală e indiscutabilă şi. de aceea, 
aspiraţiile lor trebuie respectate. Cu atât mai mult cu cât 
există dramaturgie românească actuală de calitate, în care 
poate fi descoperită .oglinda· dorită de spectatori. Am citit 
recent cel puţin cinci astfel de texte, care ar merita să fie 
montate. 

- Credeti că intr-un teatru relatia dintre 
director şi -gajati e numai una de sabonloaare. 
sau că mai incape ceva intre reperele atât de 
necesare ale disciplinei. de pildă colaborarea? 



- Colaborare. in sensul că acela care e in frunte nu 
trebuie să fie surd şi orb faţă de un anumit drum care ii este 
propus. Străduinţa comună este să se realizeze un repertoriu 
valoros, in care toaţă echipa să fie .prinsă·. De la partiturile 
mari, până la cele mai mărunte ... Actorii sunt oameni mai 
speciali. Dacă ii faci să creadă că, măcar pentru o clipă. 
centrul pământului s-a mutat pe .scândura· llllde ei repetă, 
sunt minunaţi. Nu toţi trebuie să jucăm numai roluri 
principale. Eu sunt o actriţă bună dacă spectacolele teatrului 
sunt de calitate. dacă ştacheta profesională e foarte sus. Este 
necesar să privim lucrurile din această perspectivă. De 
aceea. e obligatoriu ca fiecare să-şi inţeleagă contribuţia. 
iar directorul. in afară de datoria de a cunoaşte foarte bine 
trupa şi de a-i accepta sugestiile valabile şi eficiente. o are 
şi pe aceea de a echilibra colectivul. ajutându-i pe toţi 
actorii să-şi afle şi să-şi respecte locul. astfel încât nici unul 
să nu fie sau să nu pară un impostor. Conducâtorul e .capul 
limpede· care ii pune pe toţi in pagină; el e antrenorul care 
distribuie jucătorii in teren. Or dacă il pune să alerge cu 
viteză maximă tocmai pe şchiop ... Sigur că, după ce a stabilit 
bine ierarhia, un director are dreptul să fie şi foarte sever. 
Cele mai multe dintre problemele care apar nu pot fi 
rezolvate altfel. Şi aici intervine, in legătura sa directă cu 
angajaţii. disciplina şi conştiinţa acestora că trebuie să se 
supună. Nu pot exista concomitent mai mulţi şefi. Din 
păcate. la noi nu se prea respectă această idee; am cam 
r-ămas repetenţi la lecţia subordonării. Ar fi nevoie de o 
reciclare care să ne aducă aminte că o căruţă nu înaintează 
decăt dacă tragem toţi in aceeaşi direcţie şi sub aceeaşi 
Indrumare. Birja nu poate merge singură decât. in cel mai 
fericit caz. alături cu drumul. De aceea, birjarul trebuie 
ascultat şi lăsat să o conducă. 

- Ce părere aweti despre iatoarcerea 
�ai ..._...... Dabija la directia Tealra.lai 
Odeoa? 

- In general, venirea unui director nou constituie un 
moment plin de spemnţe. Speri să faci tot ce n-ai făcut şi să 
se împlinească tot ce nu s-a implinit inainte. Speri ca 
gunoiul să fie aruncat. pereţii să fie văruiţi, iar corpul tehnic 
să redevină îndrăgostit de teatru şi de munca sa. Speri să nu 
mai vezi in jurul tău oameni obosiţi, trişti. cu priviri de copil 
bătut. Aşa e şi firesc; orice inceput e un timp al speranţelor. 
Asta se verifică şi in cazul nostru şi cred că domnul Dabija 
poate să ne împlinească aceste visuri. 

Dar. pentru că e vorba despre un alt inceput. trebuie să 
spun că apare. ca in cazul oricărei schimbări. şi un factor de 
stres pentru echipă. Asta nu înseamnă atât nesiguranţă, cât 
faptul că. intr-o asemenea perioadă, inevitabil. se năruiesc 
nişte planuri care existau. E absolut normal: directorul este 
un vector de sens. Se schimbă sensul - cad unele proiecte, se 
nasc altele. Eu. însă. am avut norocul ca. repetând intr-un 
spectacol care e aproape gata. să nu fiu nevoită să-1 
abandonez. căci noul .stăpân· 1-a îmbrăţişat călduros. 

Pe de altă parte, situaţia de la noi e totuşi mai delicată, 
pentru că nu vine un director străin, ci se intoarce acelaşi, 
după un timp. La plecarea sa, a trebuit ca aceia care au 
rămas să se inhame la aceeaşi căruţă, însă pe un alt drum şi 
lmpreună cu un alt conducâtor. Fără îndoială că asta a fost, 
In principiu. o trădare. dar em vorba de supravieţuire ... Cred 
că acest lucru poate fi înţeles, acceptat şi. cu multă 
Intelepciune. depăşit. chiar şi după ce a fost privit cu durere 
fÎ uimire. ca un pumn neaşteptat. 

CARMEN TĂNASE: 
•• Să fii director de teatru e o 

pacoste•• ... 

- Care este. in opinia dumneavoastră:. profilul 
directo:ralai ideal de teatru? 

- In primul rând trebuie să fie un bun gospodar, in 
sensul artistic: să aibă optiuni clare asupra profilului 
teatrului pe care il conduce şi in functie de asta să ştie să 
facă un repertoriu; apoi să fie obiectiv in lucrul cu oamenii 
(să nu-şi arate. adică, simpatiile şi antipatiile) şi să aibă 
autoritate; având toate acestea, cred că se poate face 
respectat fără să ridice tonul. în conceptia mea, directorul se 
ocupă de partea artistică, iar managerul face posibile 
planurile lui. Se poate ca un om să aibă amândouă 
insuşirile; sau nu. Dacă se întâmplă să nu aibă talente 
manageriale. atunci trebuie să-şi aducă in preajmă un 
ajutor. 

- Ali intâlnit vreodată: un astfel de conducător 
de trapă:? 

- Se apropia cineva de acest model. dar asta era inainte 
de Revolutie: Mircea Radu lacoban. pe atunci directorul 
Teatrului Naţional din Iaşi. Am stat şase ani la laşi; in 
aceeaşi clădire cu Teatrul Naţional se afla Opera şi, la mică 
distanţă, Filarmonica. Aceste două institutii nu-şi luau 
niciodată salariile la timp; noi. însă, n-am avut deloc de 
suferit cu banii. Insearnnă că Mirce'! Radu lacoban era un 
bun manager, deşi la noi pe atunci nu se prea cunoştea 
acest termen. Avea o mare calitate: nu se apunea din start 
nici unui proiect. De asemenea, avea simtul teatrului, simtul 
umorului şi autoritate. De fapt. are, căci şi acum e director, 
tot la laşi, dar la Teatrul pentru Copii şi Tineret .Luceafărul". 
Mi-am dat seama de calităţile lui abia după ce n-a mai fost 
director; a fost .detronat• in forţă, după Revolutie, pentru că 
avea legături cu fosta Putere. După plecarea lui, treburile n-au 
mai mers atât de bine; multă lume a recunoscut asta. Din 
cauză că îţi dai seama cu adevărat ce ai pierdut abia când 
nu mai ai acest lucru, nu vreau să vorbesc despre directorul 
de la Odeon pentru a nu regreta mai târziu vreo afirmaţie 
pripită. Timpul are ultimul cuvânt. Important e că nu-mi a:::::� pierd speranta şi aştept! 
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- Totuşi, despre situatia actuală a teatrului ce 
ne puteti spune? 

- Mai întâi, o statistică: trei directori in cinci ani. E puţin 
să stai la cârma unui teatru un an sau doi. Abia pui un 
proiect pe picioare, că trebuie să laşi locul altcuiva, care 
vine cu opţiunile sale. Ca să pui la punct un teatru ca 
Odeonul. trebuie să stai ceva mai mult in acest post. Oricum, 
să fii director de teatru, in zilele noastre, e o mare pacoste; 
nu se poate să mulţumeşti pe toată lumea, nu se poate să nu 
greşeşti. În consecinţă, îţi faci duşmani, iar dacă eşti actor 
sau regizor, e imposibil să-ţi mai practici profesia de bază la 
cotă maximă. Numai neajunsuri! 

DAN BĂDĂRĂU: 
.. 0 decizie mai mult politică .. 

- S o c o t i t i  b e n e f i c ă  p e n t r u  T e a trul O d e o n  
infuzia d e  tinerete care S•a produs? 

- Orice întâlnire cu tinerii este importantă. Eu am o 
relaţie specială cu ei. De altfel. pentru mine nu contează 
vârsta, ci calitatea umană, talentul cu care sunt înzestraţi. 
Totuşi, la noi au pus în scenă doar studenţii domnului 
Mărăscu .. .  Poate că ar fi fost interesant să vină aici cu 
adevărat cei mai buni din Institut. dar pentru asta ar fi fost 
necesar un concurs. Astfel ar fi ieşit în avantaj ambele părţi: 
ei ar fi venit cu propuneri mai puţin obişnuite, moderne, şi 
nouă ne-ar fi dat posibilitatea unor experienţe inedite. 

- Teatrul dumneavoastră se află acum la un fel 
de cumpănă: domnul Tudor Mărăscu tocmai şi-a 

dat demisia şi se pare că se va intoarce domnul 
Alexandru Dabija. In ce măsură a existat in acest 
timp o colaborare cu directia? 

- Eu nu am o colaborare strictă cu direcţia. Principala 
mea legătură se creează cu regizorul. Sigur că direcţia ar 
trebui să fie puternic implicată în propunerile repertoriale, 
să aducă regif'-ori importanţi, care să poată defini statutul 
teatrului nostru. 

- A fost afectată in vreun fel viata Teatrului 
Odeon de aceste dese schimbări de directori care 
au avut loc după '89? 

- Din păcate, decizia luată acum doi ani - demiterea lui 
Alexandru Dabija - a fost mai mult politică. Hârtia care a 
apărut in teatru la acea vreme cuprindea trei puncte şi nu-l 
privea numai pe el. ca director, ci şi pe noi, actorii. S-a spus 
că aici mi s-a făcut nimic, că totul a condus către dezastru, 
că relaţiile intre lucrătorii instituţiei sunt încrâncenate. Noi 
tocmai ne întorceam dintr-un turneu in Anglia,  cu 
spectacolul Richard III, in  regia lui  Mihai Măniuţiu. Or, 
această nerecunoaştere a muncii noastre de patru ani s-a 
dovedit a fi extrem de dureroasă. Cred şi astăzi că acea 
lovitură a fost dată în necunoştinţă de cauză. Sigur că ea ne-a 
afectat puternic; a fost ca o frângere de aripi, dar oamenii 
s-au întărit in urma unei astfel de întâmplări, inţelegând că 
rostul lor este de a merge mai departe şi de a 'zămisli  
spectacole cât mai bune. 

- Credeti că a fost necesară revenirea asupra 
unei decizii luate in urmă cu doi ani? 

- Este importantă în măsura în care se dovedeşte că 
munca noastră nu a fost zadarnică. Dreptatea care s-a făcut 
acum dă valoare activităţii noastre. 



ADRIANA TRANDAFIR: 
.,Teatrul suferă de pe urma 
plălirii politelor" 

- Care considerati că ar fi datele cele mai 
mportante de care e nevoie pentru a conduce un 

teatru? 
- Nu ştiu care sunt calităţile pentru care sunt aleşi sau 

numiţi directorii. Dar, o dată ajunşi în funcţie, ei trebuie în 
primul rând să iubească teatrul şi colectivul pe care îl au în 
grijă. De când sunt la Odeon (fostul Giuleşti) am .. apucat" 
mai mulţi directori. Mai întâi a fost doamna Elena Deleanu, 
care m-a şi adus aici. Dânsa mi-a propus să vin la Giuleşti 
(pe atunci) încă de când eram în a! III-lea an de studiu. Eu 
am spus da şi aşa a rămas. Chiar dacă ulterior mi-au fost 
fckute multe oferte, am rămas fidel� primei opţiuni. A urmat 
apoi domnul Vlad Mugur, după care a venit domnul 
Alexandru Dabija, ··apoi a fost domnul Tudor Mărăscu şi 
acum a revenit domnul Dabija. Am jucat - slavă Domnului -
In tot acest timp. chiar şi în perioada în care am fost 
lnsărcinată, şi sper ca şi în continuare să fiu mereu pe scenă. 
Eu cred că talentul nu ţi-I ia şi nici nu ţi-I dă venirea unui 
director. E, însă, de dorit ca acesta să pună în valoare trupa 
1i să lupte pentru a-i ridica nivelul. Dacă m-ali întreba ce 
director mi-aş dori, l-aş numi pe domnul Emil Boroghină, 
care a demonstrat ce înseamnă să fii un bun conducător: 
aii-li formezi trupa aşa încât să fie tot timpul .,cu arma la 
picior", la orice oră din zi şi din noapte, la orice festival. 
M-am întrebat care sunt legile interioare după care se 
guvernează un astfel de .. şef" care poate să le facă pe toate. 
Nu-mi dau seama cum reuşeşte să producă evenimente 
artistice, să organizeze festivaluri şi să-şi adune bani pentru 
atO:tea turnee (plus, probabil. altele, în acelaşi timp). 

M-a interesat acest aspect - economic - pentru că a fost o 
problemă de care m-am izbit fiind organizatoarea unui grup 
de tineri actori români invitaţi să reprezinta România la un 
workshop internaţional (alături de Anglia,  Franţa,  
Germania, Italia, Ungaria şi Ucraina) la Augsburg, cu tema 
Visul unei nopti de vară. A trebuit să alerg enorm 
pentru obţiherea sumei necesare deplasării - I l  milioane de 
lei. E o muncă inumană această strângere de fonduri şi 
alergătura după sponsori. De aceea, exemplul domnului 
Boroghină mă uimeşte şi îmi stârneşte admiraţia. Nu ştiu 
cum s-a transformat actorul Boroghină în  d irectorul 
Boroghină, dar ştiu că şcoală de directori nu există. Există 
atagii teoretice de manageri. dar, pentru a fi in fapt. în 
practică un bun conducător, trebuie să fii născut pentru asta. 

- Care au f ost relatiile dumneavoastră, ca 
actrită. cu directorul Tudor Mărăscu? 

- Au fost relaţii excelente; dânsul rămO:ne pentru mine 
regizorul cu care am debutat aici, la Odeon. Aş avea o 
lingură, să-i spunem, nemulţumire sau durere - aceea că în 
pjlrioada cO:t ne-a condus nu a pus un spectacol cu noi. · 
Acelaşi lucru e valabil şi pentru Alexandru Dabija care, 
avO:nd la dispoziţie o trupă atât de închegată - considerată 
In vremea dO:nsului printre cele mai bune din Bucureşti. am 
luat şi un premiu în acest sens -, nu a montat nimic. E 
limpede un lucru: cO:nd ai acceptat să fii director, e foarte 
greu să fii şi regizor: şi totuşi se poate: domnul Vlad Mugur a 
creat un spectacol minunat cu Mincinosul de Goldoni, cu 
care am fost şi în turneu în Italia. 

- Ce a ş t e p t a t i  de la directorul Alexandru 
Dabija in viitor? 

- Aştept să continue planul început de domnul Mărăscu 
de a sărbători cei 50 de ani care se vor împlini  de l a  
Infiintarea Teatrului Giuleşti - azi, Odeon. Imi doresc s ă  
accepte intrarea î n  lucru a propunerii regizorului Horea 
Popescu - Domnişoara Hastasia de G. M. Zamfirescu, în 
care ar urma să joc rolul principal şi să am bucuria de a-1 

avea ca partener, în rolul tatălui, pe domnul Colea Răutu. Şi 
îmi mai doresc un lucru: să reintre in circuit sala Giuleşti. 
care a cam fost părăsită in ultima vreme; şi e păcat, căci 
acea sală este una dintre cele mai bine utilata, poate cea 
mai bună din acest punct de vedere după cea a Naţional ului. 
In plus, se află intr-un cartier populat. cu legături bune de 
transport. Imi amintesc cu cât drag mergeam acolo să jucăm, 
altădată. Mai demult, acolo au fost găzduite montări cu 
Pericle de Shakespeare, cu Ion Caramitru in rolul titular, 
sau Livada de vişini, în regia lui Gheorghe Harag care, 
aducând acea creaţie la Bucureşti, a adunat la sala de la 
Giuleşti toate VIP-urile lumii artistice. Nu văd de ce i s-ar 
spune, peiorativ, .. teatrul de sub pod"; amplasarea nu ar 
trebui să aibă legătură tu calitatea reprezentaţiilor. Şi dacă 
tot sunt la capitolul dorinţe, l-aş ruga pe Alexandru Dabija 
să fie în formă şi ca regizor pentru Odeon. Iar pentru noi, ca 
trupă, mi-aş dori să fim mai uniţi şi să ne respectăm mai 
mult. Vorbesc acum din poziţia de pe .. graniţă", fiind cea mai 
bătrO:nă dintre actorii tineri şi cea mai tânără dintre bătrâni. 
Un exemplu trist că suntem din ce în ce mai despărţiţi este şi 
faptul că am aflat despre un coleg care ne-a părăsit de 
curând - Adrian Vişan - de la avizier, după trei zile. E foarte 
dureros dacă nici la moartea unui coleg nu ne mai putem 
aduna să-I conducem pe ultimul drum. 

Şi, ca să revin la ceea ce mi-aş mai dori de la un director, 
aş spune că e absolut necesar ca în teatru să fie aduse să 
monteze personalităţi. In perioada domnului Mărăscu au pus 
în scenă mai mult studenţii. Nu e rău, dar parcă ne-au lipsit 
marile nume. Am înţeles că ar fi existat cO:teva propuneri, 
dar pe care regizorii le-au abandonat. Imi pare rău că teatrul 
suferă de pe urma plătirii poliţelor. Actorii şi regizorii, cu cO:t 
sunt mai talentaţi. cu atât ar trebui să fie mai generoşi şi 
mai lipsiţi de orgolii. 

Aş mai vrea să se reia spectacole ca Richard III şi 
. .. au pus cătuşe florilor ... Şi mai sufăr că teatrele nu 
mai fac deplasări, că nu mai mergem cu spectacolele în ţară. 
Şi oamenilor de acolo le e dor de noi. 

In altă ordine de idei, mi-ar plăcea ca oamenii cu bani să 
nu uite că au şi suflet. să se întoarcă spre noi şi să ne ajute 
să supravieţuim. 

--- MĂDĂLINA TULINESCU fi MARINELA ŢEPUŞ 
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